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 الرسالة مستخلص 
 . طالبات كلية الاقتصاد والعلوم الإدارية نحو التعليم باللغة العربية وأهميتها في سوق العمل   تاتجاها  :الرسالة عنوان 

 . أسماء مسهل العتيبي  :فالمشر  . الخمشينوف فهد  الباحث: 

 . غة العربية ل مام محمد بن سعود الإسلامية، معهد تعليم الجامعة الإ  الجامعة: . ماجستي  مية: لعل جة ار د ال

 م.2022هـ/1443 العام الجامعي: . قسم علم اللغة التطبيقي القسم، والتخصص:

في ســـوق العمل،    هر ربية وأثعلالمقررات باللغة ا  نحو تعليمالدراســـة اتجاهات طالبات كلية الاقتصـــاد والعلوم الإدارية   تناولت هذه
ــية في قياس  وفق  هدفت إلى معرفة اتجاهاتهن وقياس حدودها  و  ــاســـــــ ــلوكي  -الاتجاهات )المكون العاطفي  ا لثلاثة محاور أســـــــ -المكون الســـــــ

لجمع   ةأدا  م(1985اســـــتادمت الباحثة اســـــتبانة قياس الاتجاهات الموافقة لاســـــتبانة )قاردنر    لتحقيق أهداف الدراســـــةالمكون المعرفي( و 
فوزعت الاسـتبانة عل  نات والمعلومات، بعد إجراء تعديلات عليها لتناسـ  عينة الدراسـة، كما طبقت المنها المسـحي )الو(ـفي(،  ايلبا

 في جامعة الإمام محمد بن سعود الإسلامية بالرياض. طالبات كلية الاقتصاد والعلوم الإدارية عينة الدراسة وهن 

اسـتاابات أفراد الدراسـة عل  ارور المتعلق بالسـ الأ ا ولأ )ما اتجاهات نتايا عن أن  لاا أسـفرت  إحصـايي  البيانات  وبعد تحليل  
ــاد والعلوم الإدارية   ــ  العام   نحوطالبات كلية الاقتصــــــــ ــدة(، حيس بلل المتوســــــــ تعليم المقررات باللغة العربية؟( جاءت بدرجة )موافق بشــــــــ

ما اتجاهات طالبات  )  بالســــ الأ الثاياد الدراســــة عل  ارور المتعلق  ر فأ  تباســــتااا  أن  كما أشــــارت النتايا إلى  (5من    4.46للمحور )
( جاءت كلية الاقتصـــــــاد والعلوم الإدارية في جامعة الإمام محمد بن ســـــــعود الإســـــــلامية نحو أهمية التعليم باللغة العربية في ســـــــوق العمل؟

 (.5من  3.91بدرجة )موافق(، حيس بلل المتوس  العام للمحور )

 ا الدراسة قدمت الباحثة مجموعة من التو(يات كما يلي: يا خلالأ نت نم

 إجراء البحوث والتكاليف القصية باللغة العربية.  -1

 المزيد من دراسات الواقع اللغوي المطبقة في الكليات العلمية.   -2

 ضرورة إقرار التعليم باللغة العربية في جميع مقررات الكلية.  -3

 ى تطبيق اللغة العربية في سوق العمل.  د ملاعية عن ط تإجراء دراسات اس  -4

 
 

Abstract 



 
 

Study title: Attitudes of female students of the Faculty of Economics and Science 

towards education in the Arabic language and its importance in the labor market.             

Researcher: Nouf Fahad Al-Khamshi.                                         Supervisor: 

Asma Mosehl Al-Otaibi.                 Academic degree: MA. University: Imam 

Muhammad bin Saud Islamic University, Arabic Language Institute. 

Department, and specialization: Arabic Applied Linguistics. Academic year: 

1443 AH / 2022 AD . 

This study examined the trends of female students in the Faculty of Economics and 

Management Sciences towards Arabic-language course education and its impact on 

the labor market and aimed at identifying their trends and measuring their boundaries 

according to three basic axes in measuring trends (emotional component, behavioral 

component, cognitive component). To achieve the objectives of the study, the 

researcher used approval trend measurement to identify (Gardner 1985) as a 

collection tool . 

Following a statistical analysis of the data, the results resulted in the responses of 

the study staff to the focus of the first question (what are the trends of female students 

in the Faculty of Economics and Administrative Sciences from teaching courses in 

Arabic?) The results also indicated that the responses of the study members to the 

focus of question 2 (What are the attitudes of the female students of the Faculty of 

Economics and Administrative Sciences at Imam Muhammad bin Saud Islamic 

University towards the importance of education in the Arabic language in the labor 

market?) It came in a degree of approval, with an overall average of 3.91 out of 5. 

From the results of the study, the researcher presented a group of effective : 

1 - Procedure and short costs in Arabic . 

2 - More linguistic reality studies applied in scientific faculties . 

3 - Adoption of teaching in the Arabic language in all college courses . 

4 - Conducting exploratory studies on the extent of the application of the Arabic 

language in the labor market . 
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